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Tot i votar-hi en contra, seguirem 
fent propostes a l’equip de govern sobre els 
canvis importants que Riudoms necessita en un 

futur immediat

Edició núm.

25
Febrer

2021

Malgrat que s’estalviaran uns 290.000€ en activitats 
lúdiques aquest 2021, hi trobem a faltar un pla 
de xoc econòmic i social per pal·liar els efectes 
negatius de la COVID a curt termini.

EL PRESSUPOST NO REFLEXA 
L’EXCEPCIONALITAT DEL 
MOMENT

era important desenvolupar un pla de 
xoc emparat amb el pressupost muni-
cipal. Aquest pla hauria de facilitar me-
sures d’ajudes a les persones autòno-
mes, fomentar l’ocupació, la reactivació 
econòmica i també incrementar les ei-
nes i recursos per als serveis socials. 

COHERÈNCIA EN EL DISCURS I EL SENTIT 
DEL VOT

A ningú se li escapa que l’actual govern 
té majoria absoluta i que no té cap afec-
tació el nostre sentit del vot. Però per 
ser conseqüents amb el tipus de pres-
supost que el govern ha presentat i els 
motius que hem exposat, vam decidir 
votar-hi en contra.

el que per la CUP Riudoms són dos te-
mes cabdals: la tarifació progressiva i 
un pla de xoc COVID. 

Com sempre hem defensat, la CUP 
creiem que l’Ajuntament de Riudoms 
ha de començar a aplicar la tarifació 
progressiva en els ingressos. És una 
mesura que, en part, serviria per re-
distribuir la riquesa entre la població i 
disminuir les desigualtats socials entre 
les famílies riudomenques. 

AFRONTAR LES NECESSITATS URGENTS

Aquest 2021, tenint en compte les ne-
cessitats emergents i alarmants que 
podem tenir com a societat, creiem que 

La situació és totalment excepcional, 
quasi no cal ni explicar-ho. En aquests 
moments de crisi sanitària, que malau-
radament també s’està traslladant a 
d’altres àmbits de la nostra societat, és 
quan tots els governs han de ser forts 
i fer propostes valentes per minimitzar 
els efectes de la COVID a la població i al 
teixit econòmic.

En aquest pressupost hi veiem aspec-
tes positius, com per exemple en el 
cas de les inversions. Hi destaquen el 
Pla d’aparcaments, la reforma de les 
Escoles Velles o la millora de l’acces-
sibilitat de l’Ajuntament. Pel que fa a la 
planificació, també cal destacar l’elabo-
ració d’un pla de mobilitat sostenible, 
la millora de la web municipal i el que 
sembla un primer inici d’elaboració del 
POUM.

REDUIR LES DESIGUALTATS

Tot i aquesta bona voluntat per part de 
l’equip de govern, el pressupost muni-
cipal per a aquest 2021 no té en compte 



La millora de l’accessibilitat a l’Ajuntament 
tindrà un pressupost aproximat de de 

129.716€

Si volem una societat més 
justa, si volem el benestar de 
totes les veïnes de Riudoms, 
hem de ser més justos/es 
en el pagament d’impostos. 

Com a conseqüència de la 
COVID augmentaran les des-
igualtats socioeconòmiques, 
per això creiem que s’hauria 
de tenir en compte la renda 
familiar en el pagament de 
certs impostos i serveis,  
especialment en els casos 
de les famílies amb més 
dificultats.

L’Ajuntament té un instru-
ment amb el qual podria aju-
dar a reduir les desigualtats 
socials al nostre municipi i 
malauradament no ho està 
utilitzant. El nostre model 
de societat no és un model 
caritatiu sinó equitatiu, on 
tothom sigui, aporti i rebi se-
gons les seves possibilitats. 

Tenim propostes i volem 
aplicar-les, tot i que ens fal-
ta una cosa important: que 
l’equip de govern tingui pre-
disposició per fer canvis en 
la política fiscal. 

LA TARIFACIÓ PROGRESSIVA 
PERMETRIA REDUIR LES 
DESIGUALTATS SOCIALS

El pressupost d’inversions 
(1.102.189€) és la partida 
que més s’incrementa en 
el 2021, quasi el doble que 
l’any 2020 (556.500€).

Destaquem algunes propos-
tes de la CUP, com per exem-
ple la millora de l’Oficina 
d’Atenció a la Ciutadania 
per a  persones que tenen 
dificultats visuals i/o audi-
tives i la instal·lació d’un 
ascensor per accedir a la 
primera planta de l’Ajunta-
ment (una proposta que la 
CUP reclama des del 2017). 

També valorem positiva-
ment la reforma de la 2a 
planta de les Escoles Velles 
per dur-hi a terme un espai 
de promoció econòmica, la 
1a Fase del Pla d’aparca-
ments i la inclusió d’inver-
sions destinades a les ener-
gies renovables en edificis 
municipals.

D’altra banda, creiem que 
en el context actual no és 
prioritari l’adequació d’un 
espai picnic en el nucli urbà 
(25.000€).

LES INVERSIONS ENS SEMBLEN 
ENCERTADES I FUNCIONALS



L’HABITATGE: 
UN PROBLEMA 
RECURRENT
Que l’habitatge és un problema al nostre poble, i que 
l’arrosseguem des de fa temps sense fer-ne política al 
respecte, no és una cosa que ens vingui de nou.

En primer lloc cal deixar clar que la funció que ha de 
complir l’habitatge ha de ser social i no econòmica. És 
un espai per albergar-hi vida, no fer-ne negoci.

La precarietat que s’ha apoderat de tots els col·lectius, 
però en especial del jovent, fa que l’opció de compra si-
gui inviable i que l’única possibilitat sigui el lloguer, amb 
les problemàtiques que això comporta.

Segons l’Agència d’Habitatge de Catalunya, hi ha 29.479 
pisos buits en mans de grans propietaris (pràcticament 
el 80% dels pisos buits que hi ha actualment), 67 dels 
quals es troben a Riudoms. D’altra banda cada dia es 
desnonen una mitjana de 30 famílies a Catalunya.

Aquest fet té dues conseqüències molt importants: 
baixa la disponibilitat d’habitatge al nostre poble i, com 
que hi ha menys oferta, augmenta el preu de lloguer. 
La primera implica que els i les joves ens veiem amb 
l’obligació d’haver de buscar habitatge en altres muni-
cipis propers a Riudoms. La segona, que l’edat d’eman-
cipació no pari d’augmentar i actualment ja se situï als 
29,5 anys de mitjana a l’estat espanyol. A més, les que 
s’aconsegueixen emancipar hi dediquen més del 60% 
del sou.

La CUP fa temps que demanem polítiques al respecte. 
Sabem que la competència en matèria d’habitatge per 
part l’Ajuntament és molt limitada, però tot i així hi ha 
accions que es poden tirar endavant.

Per aquestes problemàtiques i la innacció de l’Adminis-
tració, arreu del territori estan apareixent el Sindicats 
d’Habitatge, com el creat recentment a Reus. Aquests 
col·lectius serveixen per donar solució a les situacions 
d’emergència habitacional a partir de l’autoorganització 
i el suport mutu.

A més, arreu de Catalunya moltes famílies es veuen 
obligades a ocupar vivendes de grans propietaris o 
entitats bancàries degut a la situació socioeconòmica. 
Una opció molt estigmatitzada però a la qual s’hi veuen 
abocades, com a única sortida, les famílies més desafa-
vorides.

No s’entén: gent sense casa i cases sense gent.

L’any passat, la CUP ja va 
manifestar que els 15.000€ 
que es volien dedicar al dis-
seny d’una aplicació mòbil 
s’haurien d’utilizar per a mi-
llorar la funcionalitat de la 
pàgina web. 

Creiem que aquest instru-
ment és molt més útil per 

informar la ciutadania i rea-
litzar tràmits on-line.

Així doncs durant el 2021 es 
prioritzarà la millora de la 
pàgina web i alhora es dedi-
carà una part dels diners per 
dotar-la de millors funcio-
nalitats per als dispositius 
mòbils.

JUNTS PER RIUDOMS RECTIFICA: 
ES MILLORARÀ LA PÀGINA WEB 
DE L’AJUNTAMENT

Joan Crusells
Membre de l’Assemblea Local de la CUP

El pressupost inclou una partida de 
15.000€ per desenvolupar un Pla de 
Mobilitat Sostenible. Una proposta que 
la CUP va fer arribar a l’equip de govern, 
juntament amb d’altres propostes per a 
millorar la mobilitat al municipi.

EL SEMÀFOR

www.              .cat.cat



A ON ES 
DESTINARAN ELS 
DINERS ESTALVIATS 
DEGUT A LA COVID?
El pressupost reflexa una disminució 
d’uns 290.000€ ja que probablement 
no es podran realitzar les activitats 
habituals on hi ha interacció humana 
degut a les limitacions de la COVID. 
Aquesta és una decisió totalment com-
prensible i coherent. 

Ara bé, considerem que una part dels 
diners estalviats s’haurien de dedicar 
a impulsar mesures contundents per 
a pal·liar l’efecte de la crisi econòmica. 
Observant el pressupost, ens dóna la 
impressió que això no ha estat així.

DESPESES DE 
PERSONAL

 ADMINISTRACIÓ GENERAL 

82.770€

PLA MOBILITAT 
SOSTENIBLE

 MOBILITAT 

15.000€

ASSISTÈNCIA 
SOCIAL

 ASSISTÈNCIA SOCIAL 

8.195€

PROCÉS PARTICIPATIU 
POUM

 URBANISME 

20.000€

DESPESES CORRENTS 
DIVERSES

 ADMINISTRACIÓ GENERAL 

50.500€

ESTALVI DERIVAT DE LA PANDÈMIA

CASAL RIUDOMENC 19.000€

DESPESES DIVERSES PROMOCIÓ CULTURAL 60.000€

FIRES 46.000€

PUBLICITAT I PROPAGANDA 24.000€

ALTRES DESPESES DE JOVENTUT 42.400€

LOCAL JOVE 5.500€

ESCOLA LLEURE 3.000€

AIXÍ ES DESTINARAN AQUESTS DINERS:

ESTALVI TOTAL DE  

290.000€



Per aquest 2021 hi ha previst 
un augment d’un 17% en la 
partida destinada a Serveis 
Socials (passa de 42.585€ a 
50.000€). La nostra percep-
ció és que seran necessaris 
més recursos.

És per això que durant 
aquest 2021 realitzarem 
un seguiment detingut 
d’aquests serveis. 

També està previst un incre-
ment de 2.000€ (de 4.000€ a 
6.000€) a Càritas destinat a 
facilitar l’accés a la pisci-

na municipal a les famílies 
amb dificultats socioeconò-
miques. 

Aquesta és una proposta 
que va sol·licitar la CUP des-
prés de promoure el pla pilot 
implementat aquest estiu 
conjuntament amb Càritas i 
Amics de Riudoms, del qual 
en fem una valoració posi-
tiva gràcies a la implicació 
d’aquestes dues entitats.

En el pressupost hi consta 
una partida de 20.000€ pel 
“disseny del procés parti-
cipatiu” amb el qual s’han 
d’iniciar els treballs del Pla 
d’Ordenació Urbanística Mu-
nicipal (POUM). 

Si fem memòria, aquesta és 
una demanda que ja vam 
realitzar a l’InfoCUP núm. 
8 (març 2015) i que el grup 
d’ERC ha fet en diverses oca-
sions al llarg de tots aquests 
anys.

Tot i així no ens volíem que-
dar amb el titular que ens 
donava Junts Per Riudoms. 
És per això que els vam pre-
guntar si l’Ajuntament dispo-

sava o tenia previst desen-
volupar algun estudi d’àmbit 
tècnic més enllà del disseny 
del procés participatiu. No 
vam obtenir cap resposta 
concloent.

S’ha parlat molt del POUM 
en els darrers anys però la 
nostra percepció és que ara 
mateix estem a les becero-
les en la planificació urba-
nística del municipi. 

Per tot plegat continuarem 
demanant informació sobre 
l’estat d’aquesta proposta. 
No volem que una qüestió 
tan important quedi només 
en bones paraules.

POUM: ARA VA DE DEBÒ?

No s’ha tingut en compte la nostra proposta per 
tal d’assessorar energèticament a famílies 

amb pocs recursos econòmics

L’ASSISTÈNCIA SOCIAL, UN 
ASPECTE CLAU PER A QUÈ NINGÚ 
QUEDI ENRERE



Hi ha un gran nombre de 
carrers on els passos de 
vianants tenen visibilitat 
reduïda degut a la proxi-
mitat de vehicles aparcats. 
A més, alguns d’aquests 
passos de vianants estan 
situats en zones properes 
als centres escolars i punts 
neuràlgics del municipi.

LA CUP ha fet un estudi tenint 
en compte tots els carrers 
i els passos de vianants del 
municipi i s’ha estimat que 
aquesta problemàtica afec-
ta a una trentena de vies de 
circulació.

Vam presentar una la moció, 
aprovada per unanimitat, 
que proposa delimitar i es-
tablir la prohibició d’esta-
cionament de vehicles a les 
proximitats dels passos de 
vianants per tal de millorar 
la visió tant de les persones 
vianants com de les perso-
nes conductores. 

La proposta també té en con-
sideració la necessitat de 
crear places d’aparcament 
alternatives mitjançant la 
reubicació d’aquestes i/o 
utilitzant solars públics i/o 
privats desocupats.

MILLOREM ELS PASSOS 
DE VIANANTS

Darrerament s’ha detectat 
un augment considerable de 
sol·licituds per implantar parcs 
solars en terrenys agrícoles a 
la demarcació de Tarragona. 

En el cas de Riudoms, també 
s’han produït alguns contactes 
amb pagesos/es per part de les 
empreses interessades.

La CUP va proposar al Ple dues 
accions molt concretes a fi de 
regular adequadament la im-
plantació d’aquestes instal·la-
cions al terme municipal:

1) Suspendre durant el termi-
ni d’un any la implantació de 
projectes de més d’una hec-
tàrea fins que no s’aprovi una 
modificació de les Normes Sub-
sidiàries que tingui en comp-
te l’afectació d’aquestes ins-
tal·lacions al terme municipal 
de Riudoms.

2) Fomentar un debat amb la 
pagesia de Riudoms per tal de 
conèixer la seva posició sobre 
aquesta qüestió. Considerem 
un error que el Decret 16/2019 
no prioritzi la instal·lació de pla-
ques solars a sostres i terrats. 

Sospitem que això és així per-
què el marge de benefici per a 
les empreses és molt més ele-
vat en les instal·lacions situades 
en terrenys agrícoles.

No ens oposem a les instal·lacions d’energies 
renovables, però cal fomentar el debat i la regulació 

en perspectiva local

ENERGIA SOLAR: 
FEM LES COSES BÉ



En les darreres setmanes 
hem treballat una propos-
ta per tal que l’Ajuntament 
elabori materials de promo-
ció de la pagesia i el comerç 
local.

L’objectiu principal és que 
l’Ajuntament editi un calen-
dari amb els mesos en què 
la pagesia produeix les dife-
rents fruites i verdures, així 

com una llista de productors 
locals i establiments on es 
poden trobar. Amb aquesta 
eina posarem en valor els 
productes de proximitat, la 
pagesia i el comerç local.

Aquesta proposta s’ha 
fet arribar a les regido-
ries del govern per tal que 
des del Consistori s’ acabi 
de desenvolupar.

Durant el 2021 s’aprovarà 
una ordenança per tal d’im-
posar sancions a les entitats 
bancàries que tinguin habi-
tatges buits. 

Aquesta és una petició que 
la CUP i altres grups mu-
nicipals han fet a l’equip 
de govern.

També hem fet altres pro-
postes com per exemple 
l’elaboració d’un cens d’ha-
bitatges buits i el desen-
volupament d’un Pla Local 
d’Habitatge. 

Tot i que de moment no hem 
aconseguit el compromís del 
govern, continuarem insis-
tint per aconseguir-ho! 

PROMOCIÓ DE PRODUCTES DE 
TEMPORADA I PROXIMITAT

MOBILITZEM ELS 
HABITATGES BUITS

Quatre anys i mig després, 
s’ha pogut comprovar com 
el projecte era només una 
cortina de fum i una manio-
bra per posar en valor uns 
terrenys pertanyents a la 
Caixa. A més, la forma com 
s’ha desenvolupat el projec-
te és èticament reprobable.

Les presumptes irregulari-
tats comeses pel Govern de 
la Generalitat de Catalunya, 
en concret els Departaments 
d’Economia i Hisenda i el de 
Territori i Sostenibilitat, en 
l’autorització de la llicència 
de joc a Hard Rock i en l’ope-
ració de compravenda dels 

terrenys de la Caixa són tan 
preocupants que a la plata-
forma “Aturem BCN World” i 
el GEPEC-EdC van presentar 
una denúncia a la Fiscalia 
Provincial de Tarragona.

Per tot plegat, vam presen-
tar una moció a l’Ajuntament 
instant a la Generalitat a no 
ratificar l’acord de compra-
venda dels terrenys per part 
de l’INCASOL i a abandonar 
definitivament el projecte.

Malgrat que no vam rebre el 
suport de la resta de grups 
polítics, estem segurs que el 
temps ens donarà la raó.

LA CUP PORTA A ANTIFRAU EL 
PROJECTE BCN WORLD



LA CUP A L’AJUNTAMENT

LES NOSTRES

MOCIONS

La nostra tasca als plens de l’Ajuntament de Riudoms

1

2

3

TENS ALGUN DUBTE O NECESSITAT?

EXPLICA’L AL 
NOSTRE REGIDOR!

ENRIC JÓDAR CIURANA 
ejodar@riudoms.cat

SOBRE LA VACUNACIÓ DE L’ALCALDE I 
DEL REGIDOR A LA RESIDÈNCIA L’ONADA

CUP Riudoms      www.riudoms.cup.cat  |  riudoms@cup.cat

tes mesures. Al contrari, hi votarem 
amb convicció perquè creiem que són 
els canvis que Riudoms necessita en 
un futur immediat.

Finalment, valorem positivament el 
gest de l’equip de govern, que ha tin-
gut en compte algunes propostes de la 
resta de grups municipals en la con-
fecció del pressupost. 

Aquest és un gest que no hauria de ser 
remarcable ja que entra dins del que 
nosaltres entenem per bon govern. Tot 
i això, cal recordar que els anteriors go-
verns de l’Ajuntament mai van actuar 
així. Que el llistó estigui baix no impli-
ca que estiguem molt millor, però sí 
significa que anem pel bon camí per tal 
d’actuar amb normalitat democràtica.

Malgrat hem sigut crítics amb el pres-
supost que ha elaborat Junts per Riu-
doms, volem deixar clar (i així ho vam 
dir al Ple) que estem oberts a continuar 
discutint i aportant propostes sobre 
aspectes que considerem importants.

Ens referim a la tarifació progressiva 
i a l’augment de les polítiques d’assis-
tència social. Però també a dur a terme 
polítiques d’habitatge i millorar la pla-
nificació a partir del POUM o el Pla de 
Mobilitat Sostenible.

Així doncs, tenim absoluta predisposi-
ció per treballar qualsevol mesura en 
aquesta línia i hem demanat a l’equip 
de govern que compti amb nosaltres. 
Si els canvis proposats són positius, no 
ens sabrà greu votar a favor d’aques-

3 SOBRE LA SENTÈNCIA DEL TSJC EN 
RELACIÓ A BCNWORLD

MOCIÓ REBUTJADA

MOCIÓ REBUTJADA

2
SUSPENSIÓ DE LLICÈNCIES 
D’INSTAL·LACIONS DE PRODUCCIÓ 
D’ENERGIA DE FONTS RENOVABLES

MOCIÓ APROVADA

1 MILLORA DE LA VISIBILITAT DELS 
PASSOS DE VIANANTS

El dia 12 de gener, l’alcalde Sergi Pedret va difondre a través de les xarxes socials la campanya 
de vacunació de la residència l’Onada. Tot i així, en aquell moment no es va esmentar que 
tant ell com el regidor van rebre la vacuna sense tenir-ho previst, ja que podia ser interpre-
tat com una decisió socialment reprovable. Considerem que aquest fet era prou rellevant com 
per fer un exercici de transparència.

Tot iel poc marge de temps per prendre una decisió, considerem que aquesta no va ser encer-
tada per part de l’alcalde. Des d’un punt de vista d’ètica política, considerem que l’alcalde i 
el regidor no haurien d’haver tingut preferència davant la resta població a l’hora de rebre la 
vacuna malgrat trobar-se davant una situació imprevista.

Lamentem que el comunicat emès per l’alcalde Sergi Pedret no faci cap tipus d’autocrítica 
i s’obviï que aquesta decisió podria generar polèmica a nivell social i mediàtic, tal i com ha 
acabat succeint.

D’altra banda, volem posar de manifest que l’alcalde Sergi Pedret va accedir a explicar el seu 
testimoni sobre els fets ocorreguts en una Junta de Portaveus Extraordinària, tal i com 
vam demanar en un comunicat la CUP Riudoms i que alhora la nostra formació va demanar 
algunes explicacions addicionals durant el Ple Ordinari del 21 de gener.

En qualsevol cas, aquesta situació no s’hauria produït si el protocol de vacunació hagués pre-
vist totes les situacions en les quals poden sobrar dosis de la vacuna. Aquest és un exemple 
més de la mala planificació del procés de vacunació i de la improvisació permanent en la 
gestió de la pandèmia per part del Govern de la Generalitat.


